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سپهرزاد: نمی خواهم حسین 
ناپلئونی به المپیک برود

دیسک حسین رســولی وقتی روی 62متر و 4سانتی متر 
نشست؛ چند سانتی متر بالاتر از جایی که دیسک احسان 
حدادی فرود آمده بود، خوشحال تر از همه هادی سپهرزاد 
بود؛ قهرمان دهگانه سابق ایران که این بار به عنوان مربی 
رسولی روی سکوهای هانگژو نشسته بود. آن پرتاب او را 
به طلای حسین مطمئن کرده و انگار بار چندساله را از روی 
دوش هایش برداشته بود. سپهرزاد، رسولی را به مدال طلای 
جوانان آسیا رسانده بود و حالا دوباره او را نه به سطح اول 
آسیا که انگار به زندگی دوباره بازگردانده است. سپهرزاد 
از روزهای بد شاگردش می گوید: »3سال به خاطر مسائلی 
اجازه ندادند که من با حسین کار کنم. پارسال وقتی شرایط 
فراهم شد که دوباره با هم کار کنیم، حسین نه از نظر بدنی و 
نه از نظر ذهنی اصلا آمادگی مناسبی نداشت. شروع کارمان 
نامطلوب بود. از نظر اسکان، تغذیه و... همه  چیز بد بود. به 
حسین گفتم باید همه سختی ها را تحمل کنی تا به موفقیت 
برسی.« به گفته سپهرزاد، رسولی از زیرپله خوابگاه ورزشگاه 
آفتاب انقلاب برای بازی های آســیایی استارت زد و به جز 
روزهای آخر که در هتل اقامت داشــت، بقیه روزهایش در 
سختی گذشت اما تحمل این شرایط راحت  تر از حرف هایی 
بود که درباره او زده می شــد: »به خاطر اینکه در مسابقات 
قهرمانی آسیا نتیجه نگرفته بودیم، می گفتند حسین نباید 
به بازی های آسیایی برود. پیک و برنامه ریزی ما برای بازی ها 
بود نه قهرمانی آسیا. شــرایطی که به قهرمانی آسیا اعزام 
شــدیم خیلی بد بود. کلاس هواپیما از اکونومی کلاس هم 
پایین تر بود، من در صندلی جا نمی شدم چه برسد به حسین. 

بیشتر راه را سرپا بود. ذهنش هم آماده مسابقه نبود.«
سپهرزاد که فشار زیادی را تحمل کرده بود، بعد از قطعی شدن 
مدال رسولی روی سکوهای هانگژو از شادی اشک ریخت: 
»من این مدت فشارها را تحمل کردم و اجازه ندادم چیزی به 
گوش حسین برسد تا فقط او برای مسابقه آماده شود.« ولی 
حالا او کار بزرگ تری دارد، اینکه شاگردش را برای المپیک 
آماده کند و توقع این بار بالاتر است: »نمی خواهیم دوباره 
همه  چیز را از صفر شروع کنیم. اگر همان امکانات روزهای 
قبل از بازی های آســیایی را بدهند می توانیم خوب تمرین 
کنیم. اندازه صاحب مدال طلای آسیا دیگر زیرپله ورزشگاه 
آفتاب نیست.« برای ســپهرزاد فقط گرفتن سهمیه مهم 
نیست: »نمی خواهم حسین ناپلئونی سهمیه بگیرد و فقط در 

المپیک حضور داشته باشد. او باید به رکورد خوبی برسد.«

بعد از مدال طلایی که سال1397 در مسابقات قهرمانی جوانان 
آسیا گرفت، قرار بود ستاره پرتاب دیسک ایران شود اما تا هانگژو 
خبری از او نبود و اگر هم بود خبر خوبی نبود؛ یا خبر از شکست 
بود یا از حاشیه و جنجال. اما در هانگژو غافلگیرمان کرد. قرار بود 
در بازی های آسیایی احسان حدادی ستاره باشد؛ پنجمین طلا را 
در پرتاب دیسک بگیرد و در بین ورزشکاران ایرانی عنوان دار شود 
اما ستاره حسین رسولی بود. وقتی اسمش را در استارت لیست 
دیدیم، شاید بعضی هایمان پوزخندی هم زدیم که او در هانگژو 
چه می کند اما پرتاب هایش را که انجام داد، خنده بر لب های او 

بود و حسرت بر دل ما که این همه سال کجا بود.

   این همه ســال کجا بودید؟ دیگر داشتیم 
فراموش می کردیم که پرتاب دیسک ورزشکاری هم به 

اسم شما دارد.
بعد از اینکه در جوانان مدال گرفتم، آسیب دیدم. تقریبا 2سال 
درگیر دیسک کمرم بودم. نمی توانســتم هم درمان کنم و هم 
تمرین و مسابقه بدهم. تقریبا از یک سال پیش بود که تمرینات 
حرفه ای ام را شروع کردم و توانستم وزنه های سنگین بزنم. در این 
مدت آقای سپهرزاد که در جوانان با او نتیجه گرفته بودم قبول 
کرد مربی ام باشد. با او به رکوردهای خوبی در تمرینات رسیده 
بودم. با کمترین رکوردی که در تمرین زده بودم، در بازی های 

آسیایی به مدال طلا رسیدم.

   واقعا با کمترین رکوردتان طلا گرفتید؟
بله همینطور بود. 20روز بود که پرتاب نمی کردم. کشــیدگی 

خفیفی در عضله سینه ام داشــتم اما به خاطر مسابقه فرصت 
نداشتم درمانش کنم. کم کم این درد بیشتر شد و به سرشانه و 
بازویم رسید. روز مسابقه بدنم خیلی خوب بود و فکر می کردم 
بتوانم بالای 63 و 64متر پرتاب کنم ولی از پرتاب چهارم سینه ام 

درد گرفت. بی حسی و پماد هم تأثیری نداشت.

   این طلا در روز خداحافظی احسان حدادی 
به دست آمد که اتفاق خوبی برای دوومیدانی بود. پرتاب 
دیســک می تواند از این به بعد یک نفر مطمئن داشته 

باشد؟
امیدوارم که بشود. من هدف های بزرگ تر از آسیا و مدال طلای 
قاره دارم. می خواهم برای بازی های المپیک حاضر شــوم. اگر 
شــرایطی که برای حدادی فراهم بــود و هزینه هایی که برای 
مدال های او کردند، برای من هم بشــود، امکاناتی که او داشت، 
من هم داشــته باشــم، من هم می توانم کارهای بزرگی انجام 
بدهم. المپیک رفتن شرایط خاصی می خواهد. اینطور نیست که 
بگوییم حسین در هانگژو 62متر پرتاب کرد و همین عدد را یک 
سال دیگر هم می تواند تکرار کند. تکرار همین عدد شرایط بهتر 
می خواهد چه برسد به اینکه بخواهی به رکورد بالاتر برسی. سال 
گذشته نه ماساژور داشتم و نه فیزیوتراپ. با درد زانو تمرین کردم، 
یک ماه نتوانستم وزنه بزنم و به این عدد رسیدم. شاید یک سال 
دیگر بدن من مثل امروز جواب ندهد به هرحال سن بالا می رود و 
نمی شود فشار آورد. بدن ریکاوری می خواهد و برای این ریکاوری 
هم تیم لازم است. من تنهایی تا طلای آسیا توانستم کار کنم، 

بیشتر از این نمی توانم.

   چه چیزهایی لازم دارید؟
یک تیم کامل ورزشی، امکانات رفاهی، حقوق، مکمل و... همه 
اینها باید کامل باشد تا من فقط روی ورزشم تمرکز کنم. فعلا که 

هیچ اتفاقی نیفتاده و همان شرایط قبل حاکم است.

   شرایط قبل چطور بود، خیلی افتضاح بود؟
من حتی غذای مناســب هم نداشــتم. در خوابگاه ورزشــگاه 
انقلاب می ماندم و غذای رستوران خیلی بی کیفیت بود. غذا یا 

کشک بادمجان بود یا استانبولی قرمز بدون گوشت!
 

   با این غذاها آدم معمولی هم سیر نمی شود چه 
برسد به ورزشکار حرفه ای!

من با این غذاها طلا گرفتم. مکمل هم نمی خوردم. آسیب دیدگی 
داشتم و چون ماساژور نبود از درد خودم را به در و دیوار می مالیدم 
تا کمی درد بدنم آرام شود. البته باید بگویم در این یکی دو ماه آخر 
که فدراسیون با سرپرست اداره می شد، من از خوابگاه به هتل 
رفتم و شرایط غذایی بهتر شد ولی بیشتر سال را در خوابگاه بودم.

   با مسئولان کمیته ملی المپیک و فدراسیون 
صحبت کرده اید؟ وعده ای برای بهتر شــدن شرایط به 

شما نداده اند؟
فعلا در حال اســتراحت هستم و آســیب ها را درمان می کنم. 
فدراسیون هم که رئیس ندارد و با سرپرست اداره می شود. قول 
داده اند ولی من خیلی روی قول ها حساب نمی کنم. مثلا استاندار 
مرکزی قول پاداش داده است. من نخستین مدال طلای تاریخ 

استان را گرفته ام. مسئولان به استقبال آمدند و عکس هایشان را 
گرفتند و گفتند منتظر باش پاداش می دهیم و من هم منتظرم. 

البته من به خاطر مردم مدال گرفتم نه آنها.

   شــرایطی را که می خواهید برایتان فراهم 
می کنند؟ به نظر نمی رسد به اندازه احسان محبوب باشید 

و هرچه را که بخواهید در اختیارتان بگذارند.
این به طرز فکر مسئولان بســتگی دارد. اگر آنها به همان مدال 
نقره المپیک احسان قانع شده باشــند و نخواهند که رنگ این 
مدال خوش رنگ تر شــود، من نمی توانم کاری کنم. احسان از 
دوره نوجوانی در اردو بوده و مسابقات خارجی رفته ولی من چی؟ 
در روستایمان برای خودم الکی تمرین کردم و با همین تمرینات 
یکی از 13طلای کاروان را در هانگژو گرفتم. با این اوصاف من اگر 
شرایط حدادی را داشته باشم، نمی توانم در المپیک مدال بگیرم؟ 
حدادی یک دهه قبل با نفت یا پرسپولیس قرارداد 500میلیونی 
بسته بود اما قرارداد من این فصل با گل گهر سیرجان 120میلیون 

تومان است. 2هزار دلار هم نمی شود.

   با این پول می شود یک سال زندگی کرد؟
نمی خریم و نمی خوریم فقط پول پروتئین و مکمل می دهیم.

   اگر شرایط فراهم باشد قول مدال المپیک را 
می دهید؟

نه هیچ قولی نمی دهم. باید شــرایط فراهم شود، تمرین کنم و 
ببینم به چه عددی می رسم بعد بگویم می توانم کاری کنم یا نه.

ت برای مردم طلا گرفتمبرای مردم طلا گرفتم بقا مسا

گزینشــی از فروردین 

سال آینده شروع می شود. رفتن 

من به المپیک نیاز بــه معجزه ندارد. 

نگران سهمیه نیستم و یک پرتاب خوب 

انجام بدهم می توانم ســهمیه را بگیرم 

اما نمی خواهم به عنوان تماشــاگر 

به پاریس بــروم. می خواهم به 

رکورد خوب برسم.
حسین رسولی که در بازی های آسیایی مدال طلای پرتاب دیسک را گرفت می گوید اگر امکاناتی 

را که احسان حدادی داشت به او بدهند، در المپیک مدالی خوش رنگ تر از نقره می گیرد


